
Kom ind i kampen
I over hundrede år har vi kunnet åbne for vandhanen på et hvilket som helst tidspunkt og været sikre på, at 
der kom rent og rigeligt drikkevand ud af hanen. Sådan er det ikke mere, hvis vi bare fortsætter, som vi 
plejer.

Det er konklusionen i den Hvidbog, HOFOR netop har udgivet. Når vandselskabet kigger i krystalkuglen, 
vil vi i Hovedstadsområdet komme til at mangle 12 mio. m3 drikkevand i 2040, hvis vi ikke gør noget. 12 
mio. m3 svarer til det årlige vandforbrug i Odense. Så det er ikke småting, vi snakker om.

Der er flere grunde til, at vi kommer til at mangle vand.

For det første: Forurening. Produktionen af drikkevand er de senere år blevet begrænset af, at der bliver 
fundet flere miljøfremmede stoffer i vores grundvand samtidig med, at grænseværdierne er blevet 
strammet.
For det andet: Antal borgere. Vi bliver stadig flere mennesker i Hovedstadsområdet, og flere mennesker 
betyder et højere vandforbrug.
For det tredje: Klimaforandringer. Vores vandvaner ændrer sig, når der kommer flere varme og tørre 
perioder. Det kræver mere vand.
For det fjerde: Utætte rør. Mange vandrør i hovedstadsområdet er gamle og utætte. Det betyder stigende 
vandtab. Og vandselskaberne har ikke lovhjemmel til at opkræve penge nok til at renovere vandrørene.

Rapporten ”Før vi løber tør for drikkevand” kan fås på Albertslund bibliotek og i Verdensmål Centeret, Kanalens Kvt. 32



Vi er derfor nødt til at tale om, hvad vi gør, for det er ikke en løsning at lukke øjnene og lade stå til.

Nogen løsninger kræver lovgivning. Først og fremmest når der skal udlægges grundvandsparker. Det er 
store områder, hvor grundvandet dannes, og hvor landmændene derfor ikke må bruge gift. Det er også 
nødvendigt med ny lovgivning, så vandselskaberne kan opkræve tilstrækkelige midler til at få stoppet 
hullerne i vandrørene. Der skal gives tilladelser til nye vandboringer, og måske bliver der også brug for at 
afsalte havvand eller bruge søvand igen.

Men hvad end der kommer til at ske inden for lovgivning og regulering, er en ting helt sikker: Vi skal 
nedsætte vores vandforbrug. For jo mindre vand vi bruger, jo mindre vand skal HOFOR levere, og jo 
lettere er det for dem at skaffe det. Derfor har vi vandforbrugere en nøglerolle, når det kommer til 
fremtidens drikkevand.

I Albertslund bruger en borger 90 liter vand i døgnet. 90 liter er gennemsnitsforbruget, så den gode 
fortælling er, at halvdelen af albertslunderne (i runde tal) allerede i dag bruger mindre end 90 liter. Derfor: 
Når den ene halvdel kan, kan den anden halvdel vel også! Så kom ind i kampen. Brug ikke mere vand end 
højest nødvendigt, og sørg for at bruge alt du lukker ud af hanen! 


